

Humanity & Inclusion alarmed by escalating violence in Lebanon and grave risks to civilians

Humanity & Inclusion is deeply alarmed by the sharp escalation of violence in Lebanon over the past 48 hours. The intensity of hostilities, including the heavy use of explosive weapons in populated areas in the South of the country and in Beirut, demonstrates a troubling level of impunity and disregard for international humanitarian law (IHL).

The rapid deterioration of the security situation has already triggered significant displacement within a matter of hours. Families are fleeing under fire, seeking safety in overcrowded shelters, schools, and with relatives. Critical civilian infrastructure — including homes, health facilities, roads, and essential services — is being damaged or destroyed, further compounding humanitarian needs.

Nahed Al-Khlouf, Country Director of Humanity & Inclusion in Lebanon, said:

“In just the past hours, we have seen displacement increase at an alarming pace. Entire communities in the South are on the move, while parts of Beirut are enduring intense bombardment. Civilians are paying the highest price. People with disabilities are disproportionately affected in such crises. Many cannot flee without assistance. Others lose access to mobility aids, medication, rehabilitation, and support networks.

Without targeted support, they risk being left behind, invisible and unprotected. Beyond immediate casualties and injuries, the destruction of infrastructure disrupts access to healthcare, electricity, water, and education, deepening vulnerabilities for those already at risk.”

Humanity & Inclusion teams in Lebanon are mobilising to respond to the growing needs, with a focus on inclusive humanitarian assistance. However, humanitarian actors cannot operate effectively in the absence of safety and access. Civilians in Lebanon must not bear the brunt of escalating hostilities. Respect for international humanitarian law is not optional — it is an obligation.

Humanity & Inclusion urgently calls on all parties to the conflict to:

- **Respect international humanitarian law**, including the principles of distinction, proportionality, and precaution;

- **Protect civilians and civilian infrastructure**, including health facilities, schools, and essential services;
- **Ensure the protection of humanitarian workers**;
- **Facilitate full, safe, immediate, and unimpeded humanitarian access** to all people affected by the violence.

HI s'alarme de l'escalade de violences au Liban et des risques graves pour les civils

HI est profondément alarmée par la forte escalade de violences au Liban au cours des dernières 48 heures. L'intensité des hostilités, notamment l'utilisation massive d'armes explosives dans les zones peuplées du sud du pays et à Beyrouth, témoigne d'un niveau inquiétant d'impunité et de mépris du droit international humanitaire (DIH).

La détérioration rapide de la situation a déjà provoqué d'importants déplacements de population en quelques heures. Des familles fuient sous les tirs, cherchant refuge dans des abris surpeuplés, des écoles ou chez des proches. Des infrastructures civiles essentielles, notamment des habitations, des établissements de santé, des routes et des services de première nécessité, sont endommagées ou détruites, aggravant encore les besoins humanitaires.

Nahed Al-Khlouf, directrice de HI au Liban, a déclaré :

« Au cours des dernières heures, nous avons assisté à une augmentation alarmante des déplacements de population. Des communautés entières du Sud du pays sont en mouvement, tandis que certaines parties de Beyrouth subissent des bombardements intenses. Les civils paient le prix fort. Les personnes handicapées sont touchées de manière disproportionnée par ces crises. Beaucoup ne peuvent pas fuir sans aide. D'autres perdent leurs équipements pour se déplacer, leurs médicaments, n'ont plus accès aux soins de rééducation et à leurs réseaux de soutien. Sans aide ciblée, elles risquent d'être laissées pour compte, invisibles et sans protection. Au-delà des victimes et des blessés immédiats, la destruction des infrastructures perturbe l'accès aux soins de santé, à l'électricité, à l'eau et à l'éducation, aggravant ainsi la vulnérabilité des personnes déjà en danger. »

Les équipes de HI au Liban se mobilisent pour répondre aux besoins croissants, en mettant l'accent sur une aide humanitaire inclusive. Les acteurs humanitaires ne peuvent intervenir efficacement en l'absence de sécurité et d'accès. Les civils au Liban ne doivent pas faire les

frais de l'escalade des hostilités. Le respect du droit international humanitaire n'est pas facultatif : c'est une obligation.

HI appelle de toute urgence toutes les parties au conflit à :

- Respecter le droit international humanitaire, y compris les principes de distinction, de proportionnalité et de précaution ;
- Protéger les civils et les infrastructures civiles, notamment les établissements de santé, les écoles et les services essentiels ;
- Assurer la protection des travailleurs humanitaires ;
- Faciliter un accès humanitaire complet, sûr, immédiat et sans entrave à toutes les personnes touchées par la violence.